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I!have climbed the highest mountains, 
I!have run through the fields 
only to be with you (…) 
But I!still haven’t found what I’m looking for.
U! I!Still Haven’t Found What I’m Looking For

There’s a!little smell going on 
over there, bud. 
I!know. I!haven’t had a!shower 
in a!year and a!half.
The Martian (!0#$)

Czas idealny?
Tak sugeruje jego nazwa, ale on akurat z+perfekcyjnym nie ma nic wspólnego. 
Powiedzia-abym nawet, /e jest przeciwieństwem idea-u, bo to czas, który Polakom 
sprawia najwięcej k-opotu. Nikt nie wie, kiedy go u/ywać, więc… nikt go nie u/ywa. 
Bo jak nie wiadomo, po co on jest, to lepiej go nie tykać. Przecie/ mamy .wietny 
i+doskonale zrozumia-y czas przesz-y w+postaci Past Simple, więc po co nam inny? 
No i+jeszcze ta jego myląca nazwa – Present Perfect. Czyli niby teraźniejszy, a+naj-
czę.ciej się go przecie/ t-umaczy jako przesz-y. O+co tu chodzi?

W+szko-ach czasem spotyka się wyja.nienie, /e u/ywamy go, gdy „co. z+przesz-o.ci 
ma wp-yw na teraźniejszo.ć”. No ja przepraszam bardzo, ale czy nie jest tak, /e prawie 
wszystko z+przesz-o.ci ma wp-yw na teraźniejszo.ć? Tę „zasadę” trudno prze-o/yć 
na praktykę. Ale nie martw się, ten czas da się zrozumieć. Stosuje się go w+kilku 
konkretnych sytuacjach, z+konkretnymi s-ówkami i+o+wszystkich Ci tu napiszę, 
więc dasz radę ogarnąć temat. Wyjątkowo najpierw jednak spójrzmy na to, jak on 
wygląda, bo to będzie krótsza pi-ka.

I!have eaten two apples. (+)
Zdanie twierdzące sk-ada się z:

OSOBA* + have/has + III FORMA CZASOWNIKA

Tę III formę czasownika znajdziesz w+III kolumnie tabeli czasowników nieregularnych, 
a+gdy uk-adasz zdanie z+czasownikiem regularnym, dodajesz do niego końcówkę 
-ed (o+niej pisa-am w+rozdziale !(), np.

* W+miejscu osoby mo/e oczy-
wi.cie być te/ jaki. przedmiot 
albo co. abstrakcyjnego, ale dla 
uproszczenia podaję osobę.

21I!have broken – 
Present Perfect
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S-owa have i+has mo/na skracać do ’ve i+’s, kiedy się je przykleja do I, you, he, she, 
it, we lub they:

He hasn’t washed his hands. (2)
W+przeczeniu do have/has dodaje się not i+mo/na to skracać do haven’t oraz hasn’t, np.

Have you written that email? (?)
W+pytaniu zamieniamy miejscami osobę i+have/has, np.

Na pytania zaczynające się na have/has odpowiadamy krótko, u/ywając have, has, 
haven’t lub hasn’t, np.

Nie wiadomo kiedy
No i+w-a.nie. Nie wiadomo, kiedy u/ywać tego czasu. Ale/ w-a.nie wtedy – gdy nie 
wiadomo, kiedy to co. się wydarzy-o! Czyli bez okre.lenia czasu, a+więc gdy nie ma 
znaczenia, kiedy to by-o, np.

I!have eaten two apples.  – Zjad-em dwa jab-ka.
You have broken my heart.  – Z-ama-e. mi serce.
The baby has moved.  – Dziecko się poruszy-o.

I’ve = I!have
you’ve = you have
he’s = he has
she’s = she has
it’s = it has

we’ve = we have
they’ve = they have

I!haven’t heard that song.  – Nie s-ysza-am tej piosenki.
He hasn’t washed his hands.  – Nie umy- rąk.
They haven’t paid for this.  – Nie zap-acili za to.

What have I!done?  – Co ja narobi-am?
Have you written that email?  – Napisa-a. tego maila?
Has she eaten frog legs before?  – Jad-a kiedy. /abie udka?

Have you met?  – Poznali.cie się?
Yes, we have.  – Tak.
No, we haven’t.  – Nie.

Has your son used this printer?  – Czy twój syn u/ywa- tej drukarki?
Yes, he has.  – Tak.
No, he hasn’t.  – Nie.

I!have seen a!tiger.  – Widzia-em tygrysa (kiedy. w+/yciu).
She has kissed me.  – Poca-owa-a mnie (niewa/ne kiedy).
They haven’t met my boss.  – Nie poznali mojej szefowej (nigdy).

?
 now
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Wida3 skutek
Mo/e być te/ tak, /e u/yjemy Present Perfect, gdy widać skutek tego, o+czym mówimy, np.

Ile sztuk? Ile razy?
U/yjemy go te/, gdy mówimy o+tym, ile razy kto. co. zrobi- lub ile sztuk wykona-, np.

ever, never, before
Z+pomocą nadchodzą nam okre.lenia, z+którymi najczę.ciej u/ywa się Present Perfect. 
Czyli je.li które. z+nich zauwa/ysz w+zdaniu albo po prostu zechcesz go u/yć, to znaczy, 
/e czas na ten czas. Pierwsze z+nich to ever (kiedykolwiek), never (nigdy) i+before (kiedy., 
wcze.niej) – dwa pierwsze mo/na z+before -ączyć, np.

Uwaga! Wyjątek! Gdy wiemy, /e to się ju/ na pewno nie wydarzy, stosujemy Past Sim-
ple. Zazwyczaj dotyczy to sytuacji, gdy osoba, o+której jest mowa, nie /yje albo gdy po 
prostu to ju/ jest niemo/liwe, bo miną- ten czas lub z+jakiego. innego powodu, np.

No i+związek tego czasu z+teraźniejszo.cią jest w-a.nie taki – mimo /e mówi o+rzeczach 
z+przesz-o.ci, to one przecie/ mogą się wydarzyć ponownie, a+więc choćby teraz. Past 
Simple dla odmiany to ju/ zamknięty rozdzia-.

just, already, yet
Drugim takim zestawem pewniaków przy czasie Present Perfect są s-owa just (w-a.nie, 
dopiero co), already (ju/) i+yet (jeszcze, ju/), np.

You have eaten all the bananas.  – Zjad-e. wszystkie banany (i+widać, /e ju/ 
/adnego nie ma).
She has broken her arm.  – Z-ama-a rękę (i+widać, /e jest w+gipsie).
Billy has cleaned his room.  – Billy posprząta- swój pokój (i+widać, /e jest czysty).

I!have spoken to three people.  – Porozmawia-am z+3 osobami.
Billy has read ten pages.  – Billy przeczyta- !0 stron.
They have seen this film twice.  – Widzieli ten film 2 razy.
We haven’t done everything.  – Nie zrobili.my wszystkiego.

Have you ever had a!hangover?  – Mia-e. kiedy. kaca?
We have never swum naked.  – Nigdy nie p-ywali.my nago.
I!have been here before.  – (Kiedy.) ju/ tu by-am.

Here you come knocking, knocking on my door. 
And I’ve never met a!girl like you before.
Edwyn Collins Girl Like You

Elvis Presley never lived in Australia.  – Elvis Presley nigdy nie mieszka- w+Australii.
Shakespeare was never at a!Justin Bieber concert.  – Szekspir nigdy nie by- na kon-
cercie Justina Biebera.

When I!was your age, I!never chased a!boy or called a!boy or sat in a!parked car 
with a!boy.
Back to the Future (#9&$)



)3521     I!HAVE BROKEN – PRESENT PERFECT

Z+pomocą nadchodzą nam okre.lenia, z+którymi najczę.ciej u/ywa się Present Perfect. 
Czyli je.li które. z+nich zauwa/ysz w+zdaniu albo po prostu zechcesz go u/yć, to znaczy, 
/e czas na ten czas. Pierwsze z+nich to ever (kiedykolwiek), never (nigdy) i+before (kiedy., 
wcze.niej) – dwa pierwsze mo/na z+before -ączyć, np.

Uwaga! Wyjątek! Gdy wiemy, /e to się ju/ na pewno nie wydarzy, stosujemy Past Sim-
ple. Zazwyczaj dotyczy to sytuacji, gdy osoba, o+której jest mowa, nie /yje albo gdy po 
prostu to ju/ jest niemo/liwe, bo miną- ten czas lub z+jakiego. innego powodu, np.

No i+związek tego czasu z+teraźniejszo.cią jest w-a.nie taki – mimo /e mówi o+rzeczach 
z+przesz-o.ci, to one przecie/ mogą się wydarzyć ponownie, a+więc choćby teraz. Past 
Simple dla odmiany to ju/ zamknięty rozdzia-.

Have you ever had a!hangover?  – Mia-e. kiedy. kaca?
We have never swum naked.  – Nigdy nie p-ywali.my nago.
I!have been here before.  – (Kiedy.) ju/ tu by-am.

Here you come knocking, knocking on my door. 
And I’ve never met a!girl like you before.
Edwyn Collins Girl Like You

Elvis Presley never lived in Australia.  – Elvis Presley nigdy nie mieszka- w+Australii.
Shakespeare was never at a!Justin Bieber concert.  – Szekspir nigdy nie by- na kon-
cercie Justina Biebera.

When I!was your age, I!never chased a!boy or called a!boy or sat in a!parked car 
with a!boy.
Back to the Future (#9&$)

Jak widać, yet t-umaczy się inaczej w+przeczeniach („jeszcze”) i+inaczej w+pytaniach 
(„ju/”), a+w+zdaniach twierdzących zamiast yet u/ywa się already („ju/”).

lately, recently
Oba s-owa lately i+recently znaczą to samo – „ostatnio”. Mo/na ich u/ywać wymien-
nie. Z+nimi te/ przyjaźni się Present Perfect, np.

for, since
Present Perfect mo/e te/ mówić o+czym., co dzieje się od jakiego. czasu do teraz. 
W+tym przypadku t-umaczy się go na czas teraźniejszy. A+do tego, by powiedzieć, 
od kiedy to ju/ trwa, s-u/ą for i+since – oba znaczą „od”, ale nie stosuje się ich 
wymiennie. O+tym, jak d-ugo co. trwa, mówi for, a+o+tym, od kiedy co. trwa (czyli 
kiedy się zaczę-o), mówi since, np.

Uwaga! S-owo for ma dwa znaczenia – je.li znaczy „od”, tak jak powy/ej, u/ywa się 
z+nim czasu Present Perfect, ale je.li znaczy „przez”, u/ywa się Past Simple, np.

Wielu Polaków niepoprawnie wymawia since, więc od razu Cię uczulam, /eby. Ty 
do nich nie nale/a-. Poprawna wymowa to /sɪns/, a+więc rymuje się z+prince. W+zda-
niu for i+since wyglądają tak:

I+w+roku, w+którym to piszę, czyli 20!7, oba te zdania znaczą to samo. Je.li czytasz je 
później, np. w+roku 2020, to drugie zdanie ju/ nie jest prawdziwe, bo powinnam je 
zmienić na for five years. Je.li to Ci pomo/e zapamiętać ró/nicę między for a+since, 
mo/esz sobie skojarzyć to w-a.nie z+tym, /e zdania z+since zawsze są tak samo 
prawdziwe, bo mówią, kiedy co. się zaczę-o, a+nie jak d-ugo trwa, a+to drugie się 
zmienia z+up-ywem czasu. Inne przyk-ady, tym razem ze .wiata telewizji i+muzyki, to:

I!have just washed my hair.  – W-a.nie umy-am w-osy.
Stella has already finished.  – Stella ju/ skończy-a.
Stella hasn’t finished yet.  – Stella jeszcze nie skończy-a.
Has Stella finished yet?  – Czy Stella ju/ skończy-a?

I!have been super busy lately.  – Ostatnio by-em na maksa zajęty.
What have you read recently?  – Co ostatnio przeczyta-a.?

“Have I!told you lately that I!love you?” 
Rod Stewart Have I!Told You Lately

for an hour  – od godziny
for two months  – od 2 miesięcy
for three minutes  – od 3 minut
for years  – od lat
for ages  – od wieków

since 2 p.m.  – od !4:00
since July  – od lipca
since 1$$7  – od !))7 roku
since our wedding  – od naszego .lubu
since I!was born  – odkąd się urodzi-em

I!have lived here for 2 years.  – Mieszkam tu od 2 lat. (Nadal mieszkam).
I!lived here for 2 years.  – Mieszka-em tu przez 2 lata. (Ju/ nie mieszkam).

I!have known Jill since 2015.  – Znam Jill od 20!5 roku.
I!have known Jill for two years.  – Znam Jill od 2 lat.
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Uwaga! Amerykanie zamiast for lubią czasem stosować in:

this week, this month, today
Kolejne okre.lenia, z+którymi lubi się Present Perfect, oznaczają okres, który nadal 
trwa. Wiele z+nich zaczyna się od this, bo this week to „ten tydzień”, a+this month to 
„ten miesiąc” – ten, co nadal trwa. Ale nale/y do tej grupy te/ today – dzi. zawsze 
jeszcze trwa, choć zdarza się, /e z+tym s-owem u/ywa się czasem Past Simple. Nale/y 
za to uwa/ać z+this morning – je.li jeszcze jest rano, a+więc przed !2:00, u/yjemy 
Present Perfect, a+je.li poranek ju/ się skończy-, to Past Simple. Przyk-ady zdań to:

the first time
No i+wreszcie Present Perfect u/ywamy te/ z+wyra/eniem „pierwszy raz”, choć on 
wcale nie musi być pierwszy. Mo/e być drugi, trzeci, a+nawet dwudziesty – byle nie 
ostatni i+byle ten raz teraz w-a.nie trwa-, np.

Dotyczy to nie tylko „razu”, ale te/ pierwszego, drugiego itp. drinka, ciastka, kroku 
czy lizaka, np.

Zauwa/, /e w+tym przypadku t-umaczymy czas Present Perfect na teraźniejszy – tak 
samo jak z+for i+since.

Have you been to London?
Uwa/aj te/ na zdania typu „By-em w+Londynie”, bo tu -atwo mo/na pope-nić 
b-ąd. Zobacz, jak inaczej się je t-umaczy, zmieniając tylko to na in:

You look like you haven’t  
eaten!for a!week. 
Oh, come on, Kitty. He always 
looks like that.
That ’70s Show, odc. 4-0! Eric’s  
Depression (!00#)

It’s been seven hours and fifteen days 
since you took your love away.
Sinéad O’Connor Nothing Compares 2 U

Many years have passed since 
those summer days 
among the fields of barley.
Sting Fields of Gold

I!can’t sleep. 
Yeah, I!haven’t slept in days, either.
The Hunger Games: Mockingjay – Part 2 (!0#$)

I’ve eaten six pizzas this week.  – W+tym tygodniu zjad-em 6 pizz.
She’s driven me to school today.  – Odwioz-a mnie dzi. do szko-y.

It’s the first time I’ve had snails.  – Po raz pierwszy jem .limaki.
This is the second time we’ve met.  – Spotykamy się drugi raz.

This is the fourth drink she’s had.  – Pije czwartego drinka.
Is it the sixth lollipop he’s eaten?  – Czy on je szóstego lizaka?

Have you been to London?  – By-e. w+Londynie?
I’ve been to London.  – By-em w+Londynie.
I’ve been to London five times.  – By-em w+Londynie 5 razy.
I’ve been in London for a!year.  – Jestem w+Londynie od roku.
How long have you been in London?  – Jak d-ugo jeste. w+Londynie?
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Uwaga! Amerykanie zamiast for lubią czasem stosować in:

You look like you haven’t  
eaten!for a!week. 
Oh, come on, Kitty. He always 
looks like that.
That ’70s Show, odc. 4-0! Eric’s  
Depression (!00#)

It’s been seven hours and fifteen days 
since you took your love away.
Sinéad O’Connor Nothing Compares 2 U

Many years have passed since 
those summer days 
among the fields of barley.
Sting Fields of Gold

I!can’t sleep. 
Yeah, I!haven’t slept in days, either.
The Hunger Games: Mockingjay – Part 2 (!0#$)

2).). Odpowiedz krótko na pytania. Możesz zgodnie z prawdą, wtedy lepiej to zapamiętasz, ale możesz też 
zmyślać. Jak wolisz.

+. Have you had breakfast today? Yes, I!have.

). Have you taken a(selfie today? 

2. Has your best friend called this week? 

3. Have you been to Barcelona? 

4. Has your mum travelled by plane? 

5. Has the weather been nice lately? 

(. Have you had a(pet? 

7. Have your parents built a(house? 

#. Have you drunk water today? 

*. Has your teacher smiled this week? 

)+. Have you ever seen a(ghost? 

Amerykanie wolą Past Simple
Te wszystkie zasady powy/ej dotyczą g-ównie brytyjskiej gramatyki, bo Amery-
kanie mają nieco inne preferencje co do stosowania Present Perfect. To znaczy 
mówią czasem wed-ug w-a.nie tych zasad, a+czasami w+tych samych sytuacjach 
u/ywają Past Simple – jak im wygodnie. Na przyk-ad niezale/nie od tego, czy co. 
mo/e się powtórzyć w+przysz-o.ci, czy nie, Amerykanie z+never/ever u/ywają raz 
tego, a+raz tego czasu:

Tak samo z+just:

To oznacza, /e mamy w-a.ciwie dowolno.ć, ale pamiętać trzeba o+tym, /e testy 
i+egzaminy, które zdajemy w+Polsce, zazwyczaj tworzone są przez Brytyjczyków 
lub na podstawie brytyjskiej odmiany angielskiego, więc np. na maturze czy 
egzaminie First bezpieczniej jest stosować zasady brytyjskie. Dlatego wszystkie 
informacje o+wariantach amerykańskich uznawaj po prostu za ciekawostki, które 
mogą Ci się przydać, gdy będziesz rozmawiać z+Amerykaninem lub gdy będziesz 
oglądać film z+USA, ale na testach wszystkie zasady z+tego rozdzia-u niech będą 
Twoimi przyjació-mi. 

So you go in now, I’m gonna go in 
in!exactly ten minutes.  
We have never met each other. 
We!are!complete strangers.
The O(ce, odc. $-#! Prince Family Paper (!009)

I!never met a!woman who liked Jules 
Verne before. 
I!never ever met a!man like you before.
Back to the Future III (#990)

I’ve just spoken to Amy. Her 
and Dan are with Pierce and his 
mom at the hospital.
Veep, odc. 4-0& B/ill (!0#$)

I!just spoke with his daughter, Penny, 
on the phone and she’s headed right 
over here to meet him.
Dumb and Dumber To (!0#4)

Hi, this is Mia Dolan. Yeah, 
I!just!missed a!call.
La La Land (!0#))
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2).2. Zdania twierdzące (+) zamie( na przeczące ()) i pytania (?). Nie kantuj, dopisując tylko not albo 
rysując strzałki. Napisz je w całości, bez oszukiwania, to wtedy lepiej zapamiętasz ten czas. A wszyscy 
wiemy, że jest on zmorą niejednego ucznia.

+. I(have updated my computer.

 I!haven’t updated my computer.  
Have I!updated my computer?

). You have thought about me.

  

2. My dad has painted the fence.

  

3. We’ve spoken before.

  

4. A(bee has stung me. 

 

5. My battery has died.

  

(. George has written two books this year.

  

7. They have forgiven us.

  

#. She has made a(video about it.

  

*. Everyone has heard this joke.

  

)+. The president has died.
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2).3. Czasowniki w nawiasie wstaw w Present Perfect.

+. I(love the photo that you  have posted   (post) on Instagram today!

). Two aliens are talking. ‘   (our message, reach) 

Earth?’ ‘Yes, but humans    (call) it dubstep and are now dancing to it.’

2. From a(YouTuber’s life: I(   (sweep) the floors, I( 

  (wash) the dishes, I(   (do) the 

laundry. Because life doesn’t care that you’re a(YouTuber.

3. My 9-year-old student once told me, ‘This is the first time that I(   (tell) 

a(girl “I(love you” and she didn’t slap my face! Success!’

4. I(feel sad because my dog    (just, die). Can you make me feel 

better and hug me?

5. ‘I(   (never, see) a(white tiger before.’ ‘That’s because they are 

extremely rare.’

(. Why    (Jane, not text) me back yet? Do you think she is OK?

7. I(   (be) back in Poland for only one hour and a(mosquito  

  (already, bite) me. What a(jerk!

#. ‘When are you calling us next?’ ‘I(think you should call me now, Dad. My birthday is coming up.’ ‘Again? You  

  (just, have) one!’

*. ‘Are we buying each other Christmas gifts this year?’ ‘I(don’t know. Why?’ ‘Because I( 

  (already, buy) myself a(gift from you. Do you want to see it?’

)+. ‘I’m calling you to tell you that I(   (just, send) you an email.’ 

‘Why? Are you contacting me to say that you are contacting me?’

2).4. Przetłumacz słowa w nawiasie.

+. ‘ I!have known   (Znam) this song since I(was a(child.’ ‘That’s impossible. There were 

no CDs in the #&th century.’

).    (Wła+nie kto+ mnie poprosił) to send 

them a(JPG measured in centimetres. I’m biting my tongue so hard.

2. I(turn on my computer to check only one thing. Two hours later I’m still sitting at the computer and  

  (jeszcze jej nie sprawdziłam). #facepalm

3. This ring    (jest) in my family for many years.

4. An old man comes to get a(haircut. ‘Oh, I(see    (był pan) here 

before.’ ‘No,    (mam) this scar since the war.’

5. This is the first time    (widz,) a(double rainbow!
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(. ‘Doctor, my husband claims he is a(horse and    (zacz-ł) eating hay.’ 

‘The treatment will be long and expensive.’ ‘That’s all right.    

(Wygrał) three races recently.’

7. This horrible teacher    (nie nauczył) me anything.

#. ‘Customer service. How may I(help you?’ ‘I’m using Windows.’ ‘Yes?’ ‘And my computer isn’t working 

properly.’    (Powiedział pan) me that already.’

*. It’s the last time I(   (tłumacz,) this to you. Make notes!

)+. How many people    (u+cisn-łe+) today?

2).5. Przetłumacz zdania.

+. Do+. usłyszałam.

 I’ve heard enough.  
). Anna wypiła całe mleko.

  
2. Spotkałe+ kiedy+ kogo+ sławnego?

  
3. Dwa razy spałem w(namiocie.

  
4. Ken nigdy nie widział Barbie bez makija/u.

  
5. Zrobiłe+ kiedy+ co+ nielegalnego?

  
(. Nigdy nie wygrali+my konkursu.

  
7. Nie byłam na pchlim targu od 3 lat.

  
#. Czy kiedykolwiek złamałe+ /ebro?

  
*. Znalazłam to w(internecie.

  
)+. Biały kot wła+nie przebiegł mi drog,. Mam szcz,+cie.

  



)4)21     I!HAVE BROKEN – PRESENT PERFECT

2).(. Każdy ma za sobą jakieś nietypowe doświadczenia. Ja przykładowo zrobiłam sobie selfie z Gillian Ander-
son. Jestem ciekawa, co Ty przeżyłeś. Napisz zdania o tym, co zrobiłeś i czego nie zrobiłeś w życiu. Najle-
piej będzie, jeśli będą to rzeczy dziwne, nietypowe, od czapy, które mogą zadziwić Twoich znajomych.

+.  I!have bungee-jumped o) a!bridge.

).  I!haven’t

2.  I!have never

3.  I!have 

4.  

5.  

(.  

7.  

#.  

*.  

)+.  

The end with “Friends”:

Are you telling me you’re not even a!little turned on by Monica right now? 
This is the first time in our marriage that I’ve felt like the more attractive one.
Friends, odc. 9-!3 The One in Barbados: Part 1 (!003)


